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EL VI, PROTAGONISTA pàg 6

Martorell viu fins al dia
8 d’octubre una nova
Festa del Roser

NOVA SUBVENCIÓ pàg 5

Seat rep 47 milions per fer
vehicles elèctrics a Martorell

A FONS pàgs 8 i 9

Els amics del català a la
metròpoli: present i futur

Arriba la 16a Festa dels Miquelets d’Olesa pàg 12

Reviure la història

Queixes pels retards crònics
deRodalies aMartorell

Les obres del corredor mediterrani han agreujat des de fa més d’un any els problemes del servei de tren pàg 3
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POLÍTICA pàg 13

Collbató abandona
l’Associació de Municipis
per la Independència

UN FESTIVAL QUE DIU ADEU pàg 13
Gerard Bidegain, director
del Lola d’Esparreguera: 
“El públic no ens ha fallat mai”



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
| 2

línianord.cat 3 de octubre del 2023



A fons
3 | 

línianord.cat3 de octubre del 2023

Fa més d’un any que les obres del
corredor mediterrani es concen-
tren en el tram entre Martorell i
Castellbisbal, fet que ha causat
cancel·lacions de trens, modifi-
cacions en la freqüència horària
i la posada en marxa del servei
per carretera en bus, que no
sempre està disponible. Abans de
les obres, des de Martorell cir-
culaven quatre trens l’hora en di-
recció Barcelona - Terrassa de la
línia R4, tant d’anada com de tor-
nada. Ara per ara, habitualment
només n’hi ha dos. La meitat dels
trens, per tant, no passen. 

El portaveu de Renfe a Cata-
lunya, Antonio Carmona, de-
fensa que els canvis “s’han co-
municat per tots els canals”,
però la veritat és que els horaris
no estan actualitzats ni a l’apli-
cació de Rodalies ni al web, on
encara hi ha escrita l’antiga fre-
qüència. Sí que se n’informa a la
secció d’avisos de Rodalies, però
no és aquí on la gent consulta a
quina hora arriben els trens.

Més enllà dels retards i de les
possibles modificacions per car-
retera del servei, aquest és un pro-
blema que afecta específicament
l’estació de Rodalies de Martorell.
Els trens que haurien de finalit-
zar o començar el trajecte a la ca-
pital del Montserratí ho fan a Cas-
tellbisbal, una parada abans o
després, segons la direcció. 

La Sara és una martorellenca
usuària de Renfe que pateix
aquestes incidències. “Quan aga-
fes el tren a Barcelona, et diu que
acaba a Martorell, però has de
baixar a Castellbisbal i esperar allà
com a mínim 15 minuts perquè
passi el següent que vagi a Mar-
torell. I tampoc ningú ens avisa de
res”, lamenta. Un recorregut que

hauria de ser de cinc minuts aca-
ba sent, si més no, de 20. 

El portaveu de Renfe a Cata-
lunya, per la seva banda, mani-
festa que continuen posant ‘Mar-
torell’ als trens que acaben a
Castellbisbal perquè “es pot fer
transbord i acabar al destí”. Els
passatgers, però, lamenten la
falta d’informació i la pèrdua de
temps que això suposa.

En el cas de l’R8, la línia
que passa per la UAB, el pro-
blema encara es fa més feixuc.
Aquest trajecte només té un tren
cada hora, tant d’anada com de
tornada, i en principi hauria

d’anar des de Martorell fins a
Granollers. Per culpa de les ob-
res del corredor mediterrani, en
canvi, comença i acaba a Cas-
tellbisbal. Qui surt des de Mar-
torell ha d’agafar un tren de
l’R4 per fer una parada i allà es-
perar que surti el de l’R8 direc-
ció Granollers. I el contrari en el
cas de la tornada.  

Tot plegat resulta encara més
complicat si tenim en compte
que només hi ha un tren per hora
de la línia R8 i que els retards i
les cancel·lacions són el pa de
cada dia a l’R4.

És això el que pateix la Mire-
ia, també de Martorell, des que
aquest curs ha començat a estu-
diar a la UAB. Les peripècies, nar-
ra, per arribar a la universitat són
constants: “Han transformat un
trajecte d’uns 30 minuts en un de
poc més d’una hora. Arribar a
classe és una incertesa”, diu.

A mesura que han passat els

mesos, els usuaris busquen altres
opcions al servei que ofereix Ro-
dalies. És el cas de l’Olga, que viu
a Martorell i que explica que so-
vint ha hagut d’anar directament

a Castellbisbal per assegurar-se
que sortiria el tren que volia aga-
far o l’han anat a buscar allà. “És
bastant molest, perquè et fa per-

dre molt temps. Jo tinc sort per-
què sempre que ho he necessitat
els meus pares m’han pogut aju-
dar amb el cotxe”, afirma. Una ex-
periència, la d’anar fins a l’esta-
ció de Castellbisbal en cotxe, que
també comparteix la Sara. 

De fet, la Sara declara que en
el seu dia a dia ha deixat d’agafar
Rodalies per assegurar-se que
pot arribar a classe. Ella estudia a
l’Hospitalet i detalla que “Renfe
seria el més ràpid per arribar-hi,
però per culpa que no són pun-
tuals he d’anar en Ferrocarrils, ca-
minar 15 minuts més i sortir mit-
ja hora abans de casa”. A més, ha
hagut de comprar la T-Jove, que
és trimestral i fins al gener costa-
rà 40 euros, mentre que amb
Rodalies viatjar seria gratis amb
l’Abonament Recurrent.

Amb tot, un punt negre de la
xarxa ferroviària no tan mediàtic,
però igualment enutjós per als ve-
ïns que diàriament el pateixen.

Mar Sifre
MARTORELL

Conviure amb retards crònics
» Les obres del corredor mediterrani han agreujat els problemes de Rodalies, especialment a Martorell
» Els usuaris lamenten les condicions i es veuen obligats a buscar altres alternatives de transport

L’estació de Rodalies de Martorell. Foto: Línia Nord 

HORARIS REALS 
A L’APLICACIÓ D’ADIF  

4L’aplicació gratuïta per a
mòbils d’Adif és l’únic accés
des d’on els usuaris poden
consultar els horaris reals
dels trens de Rodalies, tam-
bé tenint en compte els re-
tards o els trajectes que
han estat cancel·lats. No-
més cal buscar l’estació des
d’on s’agafarà el tren i hi
surten tots els horaris.

En alguns casos s’ha
transformat un trajecte
d’uns 30 minuts en 
un de més d’una hora
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La lupa

La Sindicatura de Greuges de Barcelona ha
creat una Comissió de reparació per a su-
pervivents de violència sexual a les escoles
de Barcelona. Davant les denúncies de vio-

lència sexual i vexacions per part d’un educador a
l’Escola Barcelona al llarg de 20 anys, i la manca de
reparació i acompanyament a aquestes supervivents,
la Sindicatura va trobar d’especial importància ofe-
rir un mecanisme per defensar els seus drets i reparar
el dany patit per elles. Les supervivents d’assetjament
o d’agressions sexuals poden trobar en la nostra ins-
titució un mecanisme més de defensa dels seus drets,
i veure garantida l’atenció i el tractament que la llei
estableix, així com els processos de reparació del dany
als quals tenen dret. Principalment, els objectius d’a-
questa comissió són proporcionar un espai institu-
cional d’escolta activa a les persones supervivents,
impulsar la celebració d’un acte de reparació i no-
drir una reflexió sobre com millorar la prevenció d’a-
questa xacra.

Darrerament, a causa del degoteig constant de ca-
sos d’abusos i d’assetjaments sexuals a infants i ado-

lescents en escoles, hem pres consciència que estem
davant d’un fenomen impune i sistèmic, no abordat
en profunditat. I som conscients que només és la pun-
ta d’un iceberg, malgrat que molts cops podem es-
tar davant de delictes que ja han prescrit.

El 90% dels casos d’abusos sexuals es parlen en
l’edat adulta, ja que els infants no s’atreveixen a par-
lar. Els estudis demostren que, quan pateixes abu-
sos sexuals en la infància i ningú no ho ha detec-
tat ni t’ha ajudat, ets en una situació de vulnerabi-
litat amb episodis acumulatius de violència. Les su-
pervivents acostumen a estar entre la vintena i la
quarantena en el moment de la revelació. Però per
molts anys que hagin passat, les persones super-
vivents no obliden i arriba el dia que s’atreveixen
a parlar i a acusar. No ho expliquen quan volen, sinó
quan poden. Llavors es troben amb la impunitat i
l’encobriment.

Impunitat davant el silenci aixecat al voltant del
perpetrador. Impunitat perquè sovint són casos que
ja han prescrit, generant un gran sentiment d’im-
potència. I juntament amb el desemparament de les

supervivents hi ha la reiterada actitud obstruccionista
de les institucions per investigar els fets. El silenci
còmplice de les institucions que encobreixen, que no
donen acompanyament institucional a les supervi-
vents. Institucions que prefereixen callar abans
que visibilitzar el problema, escoltar i assumir res-
ponsabilitats.

Des de la Sindicatura de Greuges de Barcelona
som conscients que, malgrat que siguin casos pres-
crits, és l’hora d’aixecar les catifes. No podem dei-
xar de nou les supervivents soles. Un cop trencat el
silenci, cal crear espais perquè se sentin protegides
i que no tinguin represàlies ni que el seu cas s’a-
bandoni. Aquí rau la raó de ser d’aquesta comissió
de reparació.

Hem de tenir clar que els delictes poden pres-
criure, però les seqüeles no. Si volem justícia, repa-
ració i garanties de no repetició, és hora de comen-
çar a ser conscients del que va passar en moltes de
les nostres escoles i avaluar les conseqüències d’a-
quells fets. Si bé no podem tornar enrere, sí que po-
dem canviar el present i el futur de les supervivents.

NLes millors
perles

“Els calbs són molt complicats”. Aquesta és l’afirmació queha fet l’exjugador del Barça Arturo Vidal per criticar
l’entrenador Jorge Sampaoli, amb qui no manté una bona
relació. Pensava el mateix de Pep Guardiola quan l’entrenava?

Els dolços són irresistibles per a molta gent, però tambéper a alguns animals. Si no, que els hi preguntin als dos
ossos que han assaltat un camió carregat de dònuts i se
n’han menjat un total de 26 paquets. Ni més ni menys.

“D’on ve i cap a on va l’ICS?”: aquesta és la pregunta que
planteja l’Institut Català de la Salut en una xerrada que

es farà el 9 d’octubre. Els ponents seran quatre homes i el
moderador, un altre: Xavier Trias. On són les dones?

Metamphetamine Rules (en català, Metamfetamina
Mana). Aquest és el nom que ha escollit la periodista

de la televisió pública australiana Kirsten Drysdale per al
seu tercer fill. El Registre Civil li va donar el vistiplau.

LA FOTOAjuntament de Barcelona
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per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

És l’hora d’aixecar catifes
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INDÚSTRIA4El Ministeri d’In-
dústria, Comerç i Turisme ha ad-
judicat 47 milions d’euros a la
planta de Martorell de Seat en el
marc dels Projectes Estratègics
per a la Recuperació i Transfor-
mació Econòmica del Vehicle
Elèctric i Connectat (PERTE
VEC II), en la secció de bateries.

De fet, el maig el president de
Seat, Wayne Griffiths, va anun-
ciar que el Cupra Raval seria el
nou cotxe elèctric petit que es fa-
bricaria a Martorell a partir del
2025. Així mateix, el grup Volks-
wagen té previst invertir 3.000
milions d’euros en aquesta plan-
ta per passar de la combustió a
l’electrificació amb l’objectiu de
produir vehicles elèctrics d’a-
quí a dos anys.

Des de la companyia han
volgut remarcar que cal treballar
per impulsar una mobilitat sos-
tenible on el cotxe elèctric tingui
un espai destacat, i per això cal-
drien millores en les infraes-

tructures. “El cotxe sostenible no
és un problema, sinó part de la
solució”, considera Griffiths.

AUDIÈNCIA AMB FELIP VI
El rei Felip VI va rebre fa uns dies
en audiència al Palau Albéniz de
Barcelona al Comitè Executiu de
Seat, encapçalat pel president

Griffiths. Durant la trobada, els di-
rectius van explicar els avenços del
projecte Future: Fast Forward.Es
tracta de la inversió més gran de
la història de la indústria espa-
nyola. Són 10.000 milions d’euros
amb l’objectiu d’electrificar l’estat.
El projecte està liderat per Seat,
Grup Volkswagen i PowerCo.

Audiència del Comitè Executiu de Seat amb el rei. Foto: Casa Reial

Seat rep 47 milions d’euros per
fer vehicles elèctrics a Martorell
» La subvenció anirà destinada a la secció de bateries elèctriques
» El rei Felip VI rep en audiència al Comitè Executiu de la companyia

Accident mortal pel xoc entre
un camió i dos cotxes a l’A-2

TRÀNSIT4Una dona va perdre
la vida el 26 de setembre en un
accident a l’A-2. Segons el Ser-
vei Català de Trànsit, el sinistre
va tenir lloc al voltant de les sis
de la tarda a l’altura de Martorell,
quan es va produir una col·lisió
entre un camió i dos cotxes.

A causa de l’impacte, la con-
ductora d’un dels turismes va re-
sultar ferida crítica i la van tras-
lladar a l’Hospital Universitari de
Bellvitge, on va morir. Cinc per-
sones més també van quedar fe-

rides menys greus i les van tras-
lladar a l’Hospital de Martorell.

Arran de la incidència, es
van activar quatre patrulles de
Mossos i tres dotacions dels
Bombers per retirar els vehicles.
També hi van intervenir tres
ambulàncies del Sistema d’E-
mergències Mèdiques.

Amb aquesta víctima són
113 les persones que han perdut
la vida en accidents de trànsit el
2023 a la xarxa viària interur-
bana de Catalunya.

MEDI AMBIENT4L’Ajuntament
de Martorell ha incorporat cinc
nous punts de càrrega per a ve-
hicles elèctrics en diferents in-
drets del municipi. En total, su-
posen 12 noves places, que se su-
men a les 16 que ja hi eren. Els
nous espais se situen als barris
del Camí Fondo, Torrent de
Llops, Can Cases i La Sínia, on se
n’han instal·lat dos. Abans d’a-
cabar l’any, tots ells ja estaran en
funcionament.

Els nous punts de càrrega

tenen en comú que són per a ve-
hicles elèctrics o híbrids endo-
llables i una velocitat de recàrrega
semiràpida. Així mateix, el seu ús
és gratuït, com ho és també el de
la resta de carregadors de l’A-
juntament de Martorell. 

De fet, des del govern muni-
cipal asseguren que d’aquesta
manera refermen el seu com-
promís per avançar envers la
sostenibilitat en la mobilitat,
consolidant Martorell com a un
dels municipis catalans amb més

punts de càrrega per habitant. La
seva instal·lació s’emmarca en el
seguit d’accions per fomentar
hàbits de mobilitat segurs i sa-
ludables entre la ciutadania.

A més, cal recordar que a
Martorell hi ha altres tres punts
de recàrrega d’empreses priva-
des per a vehicles elèctrics. Es-
tan situats a l’estació de Marto-
rell Central de FGC, a l’aparca-
ment de Mercadona i al de
McDonald’s, al polígon indus-
trial El Congost.

L’accident va tenir lloc el 26 de setembre. Foto: Arxiu

Aposta per la sostenibilitat

Punt de càrrega de la rambla de les Bòbiles. Foto: Etecnic

Solidaritat | Creu Roja reparteix lots de material escolar
Creu Roja ha repartit una setantena de lots de material escolar a les famílies 

que els ho havien sol·licitat. Els lots bàsics comprenien motxilla, llapis, colors i
bolígrafs, entre altres productes. A més, s’han elaborat segons l’edat de cada infant.
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Les obres de la B-224 trauran
30.000 cotxes al Pou del Merlí
MOBILITAT4Les obres per des-
doblar el tram de dos quilòme-
tres de la B-224 entre Martorell
i Sant Esteve Sesrovires van co-
mençar el 21 de setembre. Els
treballs duraran dos anys i s’es-
tima que evitarà el pas diari de
30.000 vehicles per la urbanit-
zació del Pou del Merli. La in-
versió del Departament de Ter-
ritori és de 26,5 milions d’euros.

Amb l’inici de les obres, la
consellera de Territori, Ester
Capella, ha recordat que el des-
doblament de la B-224 “facilitarà
que hi hagi una relació pacifica-
da d’aquest sector amb el nucli
urbà i augmentarà la fluïdesa i la
seguretat viària”. 

A més, Capella ha destacat
els beneficis econòmics que pot
suposar a l’hora d’atraure acti-
vitat econòmica i reduir el temps

d’accés als polígons industrials.
Els treballs per desdoblar la B-
224 es portaran a terme entre la
rotonda del polígon Anoia, a
Sant Esteve Sesrovires, i l’enllaç
amb l’A-2 i l’AP-7, amb una con-
nexió al nucli urbà de Martorell
al carrer del Puig del Ravell.

D’aquesta manera, es crearà
una nova connexió a Martorell
que completarà l’existent, alho-
ra que la B-224 actual passarà a
tenir una funcionalitat més local.

Per facilitar les connexions
amb la vialitat de l’entorn, el pro-
jecte inclou una rotonda eleva-
da de grans dimensions sobre la
carretera que connecta l’A-2 i
l’AP-7, i una segona rotonda per
a connectar amb els carrers del
Puig del Ravell i dels Barons de
Castellvell, així com diversos
carrils que s’hi enllaçaran.

OCI4Fins al 8 d’octubre Marto-
rell es vesteix de gala per acollir
la tradicional Festa del Roser. Un
cop a l’any els carrers i places
s’omplen d’activitats i actuacions
que evoquen la història i la cul-
tura del vi. El cap de setmana
passat es van portar a terme al-
gunes de les propostes, com ara
vermuts, maridatges o l’activitat
per infants Tafanegem el vi.

En realitat, la Festa del Roser
és l’excusa per posar en valor el
vi i la gastronomia, així com re-
memorar el passat vitivinícola de
Martorell. És per això que una de
les propostes principals és la
Festa del Most, on es manté l’à-
nima de la tradició a través de la
trepitjada de raïm, tal com es feia
antigament. L’activitat se cele-
brarà el dissabte 7 a la tarda a la
plaça de la Vila.

Serà llavors quan també es
farà el Pregó, de la mà del músic
de Mishima, David Carabén. I
mentrestant, a la plaça de l’Es-
glésia i els seus voltants tindrà
lloc la setena edició del VIMART,
la Fira de Vins de Martorell.
Una oportunitat única per de-
gustar i conèixer els vins de la
zona, però on també es podran
tastar aquells de la DO Tarra-
gona, que és la convidada.

Tot plegat, estarà acompany-

at d’actuacions musicals en directe
per gaudir amb tots els sentits.

A més, durant tota la setma-
na hi ha diferents propostes,
com ara tasts, vermuts populars
o visites teatralitzades per apro-
par-se al món del vi.

Algunes de les activitats des-
tacades en el marc de la Festa del
Roser també són la Trobada d’En-
titats, per reconèixer-los la gran la-
bor que fan; l’arrossada popu-
lar; l’espectacle del Mag Lari a El
Progrés; i el Piromusical, que
tancarà la Festa del Roser.

Pel que fa a l’oci pensat pel jo-

vent, el cap de setmana passat va
haver-hi una sessió de Tardeo
Flaixbac, on el públic va formar
part d’una atmosfera relaxada i
vibrant de la mà de DJ Marc Fri-
gola, que va oferir una selecció
musical que des del deep house
a l’electro-pop.

Per altra banda, el dissabte a
la nit el Pàrquing del Vapor serà
l’indret on els martorellencs
gaudiran del grup Coco, amb els
millors èxits, i de la festa Live
and Loud de Flaixbac, amb la
participació d’Andreu Presas,
Carles Pérez i Mar Arans.

‘Racons del Vimart’ de la Festa del Roser. Foto: Ajuntament de Martorell

Torna la celebració de la cultura
del vi amb la Festa del Roser

Obres per al desdoblament de la B-224. Foto: Albert Hernàndez/ACN



POLÍTICA4El Ple del setembre
ha aprovat una modificació del
Reglament Orgànic Municipal
(ROM) per dotar l’alcalde de la
facultat d’expulsar qualsevol re-
gidor de la sala de plens si fan
discursos d’odi. 

El nou articulat del regla-
ment contempla que quan es
produeixin tres avisos del batlle
en la mateixa sessió, aquest po-
drà ordenar que el represen-
tant abandoni la sala. En aquest

sentit, l’alcalde pot adoptar “les
mesures que consideri oportu-
nes per tal que es faci efectiva
l’expulsió”. 

Això sí, el regidor o regidora
expulsat tindrà dret a reincor-
porar-se a la sessió per partici-
par en les votacions. 

Els canvis en el ROM també
estableixen la creació de la figu-
ra de la vicealcaldia, que substi-
tueix a la plaça de primera ti-
nença d’alcaldia.

ECONOMIA4El delegat de la Ge-
neralitat a Barcelona, Joan Bor-
ràs, i l’alcalde Marc Giribet es van
reunir a l’Ajuntament de Sant
Andreu de la Barca per tractar
qüestions sobre medi ambient, se-
guretat i economia. En concret,
sobre el pla estratègic del futur del
Mercat Municipal i sobre el pro-
grama de suport a polígons d’ac-
tivitat econòmica de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB).

Pel que fa al Mercat Municipal,
Giribet va informar el delegat de
la Generalitat que els cal assesso-
rament per fer el pla estratègic del
futur del mercat. La licitació fina-
litza d’aquí a uns anys i acudiran
a la Diputació de Barcelona per de-
terminar el pla d’usos del mercat
a mitjà i llarg termini.

Per altra banda, l’Ajunta-
ment va demanar informació
sobre les subvencions per a po-
lígons industrials. El delegat
Joan Borràs va facilitar detalls
sobre el programa de suport a

polígons d’activitat econòmica de
l’AMB i es va comprometre a
traslladar la qüestió al Departa-
ment d’Empresa i Treball, per
conèixer les novetats sobre pos-
sibles ajuts per al sector.

Així mateix, en l’àmbit de les
subvencions, Borràs també va in-
formar Giribet sobre la pròxima
convocatòria d’ajuts per a la mi-
llora d’infraestructures o equi-
paments esportius per a localitats

de més de 20.000 habitants.
Una altra de les qüestions que es
va abordar és la dificultat que té
el municipi per rebaixar el nom-
bre de porcs senglars a través de
batudes de caça, a causa de les li-
mitacions per fer-les. 

A més, l’Ajuntament va posar
sobre la taula la voluntat d’iniciar
el patrullatge combinat de Poli-
cia Local i Mossos d’Esquadra,
com a Policia de barri.

Reunió de l’alcalde Giribet i el delegat del Govern a Barcelona. Foto: Govern

Es recupera la sintonia entre
l’Ajuntament i la Generalitat

L’alcalde podrà expulsar del
Ple regidors per discurs d’odi

Mobilitat | Arriba l’estacionament ‘Petó i Adeu’
La primera prova del ‘Petó i Adeu’ està en marxa a l’escola Àngel Guimerà i a
l’institut Sant Andreu. Es tracta d’un estacionament on només s’hi pot estar

dos minuts i serveix per deixar els infants al centre d’una manera àgil.

Imatge del Ple. Foto: Ajuntament de Sant Andreu de la Barca

CASTELLVÍ4En una nova reunió
amb responsables del Departa-
ment de Salut de la Generalitat,
l’alcalde Adrià Camino i el regidor
de l’àrea, Joan Carles Almirall,
han reiterat les necessitats del ve-
ïnat de Castellví de Rosanes pel
que fa a l’atenció sanitària. L’ob-
jectiu és millorar el servei del
consultori mèdic al municipi, que
presenta una manca de recursos
assistencials i tancaments periò-
dics, sobretot coincidint amb va-
cances i períodes festius.

La proposta de l’equip de
govern local com a possible so-
lució ha sigut que Castellví pas-
si a dependre de l’EAP Martorell
Urbà. El traspàs permetria obrir
la porta a una major presencia-
litat assistencial al consultori
castellvinenc i, alhora, tenir un
ambulatori de referència més
proper els dies que el centre
mèdic del municipi fos tancat. 

Fins ara, Castellví forma part
de l’EAP Martorell Rural i quan
el consultori del poble està tan-
cat, fan anar els pacients o bé a

Gelida o bé a Masquefa. Tant Ca-
mino com Almirall han valorat
positivament la reunió i el fet que
sembla que des del Departa-
ment de Salut estan treballant
perquè el consultori de Castell-
ví de Rosanes passi a formar part
de l’EAP Martorell Urbà, tal

com demanen. La demanda s’ar-
rossega des del mes de juliol,
quan va tenir lloc a Castellví
una protesta veïnal per demanar
la reobertura del consultori a l’es-
tiu. Es va aconseguir que s’obrís
un dia a la setmana durant juliol
i setembre. .

L’alcalde Adrià Camino i el regidor Joan Carles Almirall. Foto: Ajuntament

Demanen que el consultori de
Castellví depengui de Martorell

Castellví | Sant Esteve

SANT ESTEVE4L’Ajuntament
de Sant Esteve Sesrovires ha po-
sat a la venda, mitjançant con-
curs públic, dues parcel·les de sòl
industrial de propietat municipal
al polígon de Can Margarit. Els
diners derivats de la venda dels
terrenys es destinaran al foment
de les polítiques d’habitatge i a la
millora dels equipaments muni-
cipals, tal com estableix la nor-
mativa urbanística.

En la valoració de les ofertes,
la proposta econòmica suposarà
fins al 70% de la puntuació. Per

altra banda, es tindran en comp-
te criteris mediambientals i d’o-
cupació, com ara la fabricació per
davant de la logística, l’ús de la co-
berta per generar energia reno-
vable o la implantació de punts de
recàrrega per a vehicles elèctrics
privats a l’interior de la parcel·la.

Les condicions per a la pre-
sentació d’ofertes es podran con-
sultar al Perfil del Contractant de
l’Ajuntament a la plataforma de
Contractació Pública de la Ge-
neralitat. El termini de presen-
tació és  fins al 10 de novembre.

Sant Esteve ven parcel·les 
per fer polítiques d’habitatge

Ubicació de les parcel·les que es volen vendre. Foto: Aj. de Sant Esteve

Sant Esteve |Alt índex d’escolarització d’infants de 0 a 3 anys
El curs 2022-2023 l’índex d’escolarització dels infants de 0 a 3 anys a Sant Esteve
Sesrovires ha sigut del 63%, una dada molt més elevada que la del Baix Llobregat, que
se situava en el 47%. Cada cop més famílies confien en la Llar Municipal La Ginesta.

Sant Andreu de la Barca
7 | 
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De motius per lamentar-
se quan parlem de la
nostra llengua n’hi ha
a cabassos. La justícia

obliga alguns centres educatius a
impartir el 25% de les classes a Ca-
talunya en castellà. Al País Va-
lencià, el PP i Vox prohibeixen re-
vistes i concerts que es fan en l’i-
dioma d’Ovidi Montllor. Google
discrimina el català. La meitat dels
joves de Barcelona no utilitzen la
llengua i en alguns districtes com
Nou Barris aquesta xifra baixa fins
al 5%. A la regió metropolitana hi
ha zones on quasi un de cada qua-
tre ciutadans no sap parlar cata-
là i un de cada quatre no sap lle-
gir-lo. En indrets com l’Hospita-
let, només el 12% de la població té
el català com a llengua d’ús habi-
tual. Al Baix Llobregat Sud i al
Barcelonès Nord és el 15%. La
cosa millora tímidament al Baix
Llobregat Nord (27%) i a Barce-
lona (29%), i ho fa amb claredat
al Maresme (44%) i al Vallès
Oriental (37%). En cap cas, però,
s’arriba a les xifres de les Terres de
l’Ebre (72%).

Així podríem seguir fins a l’in-
finit. Fins a la lamentació paralit-
zant. El català no passa pel seu mi-
llor moment, és obvi. Malgrat
això, hi ha moltes iniciatives que
miren de millorar la salut de la
llengua. Hi ha qui no es rendeix. 

APRENDRE CATALÀ
Tot comença a l’educació. Des
del final de la dictadura, gran
part dels esforços per recuperar
l’ús de la llengua –amb el permís
de la ràdio i la televisió pública ca-
talana– es van centrar en la im-
mersió lingüística a l’escola pública
i en els cursos de català per a
adults. Les primeres experièn-
cies de centres educatius en els
quals s’ensenyaven totes les ma-
tèries en català van néixer a San-
ta Coloma de Gramenet l’any
1983. Pel que fa als cursos, van es-
tendre’s gràcies al Consorci per a
la Normalització Lingüística
(CPNL), que es va crear l’any
1988. “Entre els anys 80 i els
2000 el català va tenir bona salut”,
explica la directora del Centre de
Normalització Lingüística L’Heu-
ra, Noemí Ubach.  

Avui dia, s’ha de dir que a la
metròpoli el grau de coneixement
del català és elevat. “La gran ma-
joria de la població té capacitat
d’entendre’l”, explica el membre
de l’executiva de Plataforma per la
Llengua Eloi Planas. “Tothom
que ha passat pel sistema educa-
tiu més o menys l’entén”, afe-
geix. Amb tot, a partir del canvi de
mil·lenni, la població nascuda
fora de l’estat espanyol va aug-
mentar de forma exponencial a la
metròpoli, i això està fent tronto-
llar la salut de la llengua. Un dels
grans reptes per al català, doncs,
és que aquesta bossa de ciutadans,
que a tota Catalunya ascendeix a
1,2 milions d’habitants, aprengui
l’idioma. Des del CPNL ofereixen
cursos per a aquestes persones que
tenen molt èxit. “Hem notat que
la demanda no ha parat de créixer,
i si l’any 2019 teníem 2.000 alum-

nes, aquest any n’hem sumat
2.200”, afirma Ubach referint-se
exclusivament a Santa Coloma. En
gran part, això té a veure amb el
fet que per obtenir el certificat d’ar-
relament cal fer un curs de català
de 40 hores.

Tanmateix, segons reconeix
Planas, la població estrangera no
sempre ho té fàcil per aprendre la
llengua. “Són persones que pa-
teixen econòmicament, que tenen
feines molt precàries, horaris do-
lents i que entren i surten de Ca-

talunya”, diu. No és que no vul-
guin aprendre el català, sinó que
moltes vegades no poden”, la-
menta. Així, a ulls del membre de
Plataforma per la Llengua, si
aquesta població pogués tenir
“un futur i una vida digna” apren-
dria l’idioma. Potser el català ha
perdut una de les seves virtuts dels
anys 80: ja no es veu com una eina
de l’ascensor social. 

Sigui com sigui, els cursos de
català per a adults són primor-
dials. Un estudi fet pels investi-

gadors de la UB Antonio Di Pao-
lo i Bernat Mallén determina
que on hi ha cursos de català l’ús
de la llengua millora. Dit d’una al-
tra manera, el coneixement del
català és més gran a les zones que
tenen un curs. 

VIURE EN CATALÀ
“Conèixer una llengua no garan-
teix que la faràs servir, però per fer-
la servir l’has de conèixer”, afirma
Planas. Aquest és, segurament, el
problema més gran del català:

s’ensenya, tant a l’escola com als
adults, però quan se supera el
llindar de l’aula el seu ús baixa. Ho
explica la coordinadora de dina-
mització i assessorament del CPNL
de Barcelona, Txell Pujol, que as-
senyala que “el repte més gran és
que la gent que aprèn català pugui
tenir espais per poder-lo practicar
i introduir-lo a la seva vida”. 

Per solucionar aquesta man-
cança, ara fa vint anys va néixer el
Voluntariat per la llengua, im-
pulsat pel consorci. Es tracta d’u-

Les parelles lingüístiques reuneixen persones que parlen català fluid amb d'altres que volen millorar-lo. Foto: CPNL de l'Hospitalet

Quan parlem de la salut del català, sovint ho fem des del lament. Aquesta actitud
porta a la paràlisi. Per aquest motiu, des del diari Líniahem volgut resseguir
algunes de les moltes iniciatives que estan treballant per enfortir la llengua al
territori metropolità en un moment que els atacs contra el català són freqüents.

Els amics del català 
a lametròpoli
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n És una qüestió que interpel·la qual-
sevol catalanoparlant. Quantes vega-
des canviem de llengua si ens parlen
en castellà? Quantes vegades assu-
mim el castellà de sortida pensant que
una persona no ens entendrà? Quan-
tes vegades, en veure algú nouvingut
que té el xinès o l’urdú com a llengua
materna, li parlem en castellà quan és
probable que en tingui el mateix grau
de comprensió que de català?
Hi ha ocasions en què el canvi és

inevitable. Malgrat això, n’hi ha d’al-
tres en què ho fem sense reflexionar.
Repensar-ne els motius és l’objectiu

de les sessions de sensibilització lin-
güística que promou el Consorci per
la Normalització Lingüística (CPNL),
en què es qüestiona per què a la feina
la llengua d’atenció al públic o al
client sovint és el castellà. “És una tas-
ca dura, i de vegades confronta les
persones que hi participen, però els
resultats, al final, són visibles”, explica
Txell Pujol, del consorci a Barcelona.
En aquest sentit, des del Línia

hem volgut preguntar a una desena
de persones què fan quan es troben
en una situació similar. “Molts cops
canvio perquè no vull problemes ni
que em jutgin dient que soc intransi-
gent”, explica la Marta, que treballa
d’infermera. “És totalment absurd, ja

ho sé”, reconeix. Per la seva banda, la
Xènia assegura que ella parla en cata-
là sempre que no li diguin o noti que
l’altra persona no l’entén. De la matei-
xa manera actua l’Elisabet, que treba-
lla d’enginyera. “Mai canvio i parlo en
català”, explica. Així mateix, la Sílvia,
que és mestra, diu que fa tres mesos
es va proposar parlar amb tothom en
català. “Crec que parlar amb gent
nouvinguda en castellà té un compo-
nent racista”, considera. La Gina i l’O-
vidi, que són professors, asseguren
que a les aules la majoria d’alumnes
parlen en castellà, però que ells sem-

pre ho fan en català perquè és la seva
llengua materna.
En Miquel, que és informàtic, diu

que a la seva feina normalment parla
en anglès “i la gent que parla català
ho fa en castellà”. És molt diferent del
que relata en Pau, que treballa d’edu-
cador. “Encara que hi ha força gent
castellanoparlant, parlo català per-
què sé que l’entenen perfectament”,
assegura. En altres casos, el canvi de
llengua és més ràpid. És el cas de l’Al-
bert, que és consultor, i canvia de
llengua si li parlen en castellà. “Trobo
una falta de respecte no fer-ho”, con-
sidera. De la mateixa manera, la Bet,
que és advocada, assegura que si li
parlen en castellà respon en castellà.

Canviar de llengua

na iniciativa en la qual es practi-
ca el català a través de la conver-
sa. Es basa en les parelles lingü-
ístiques formades per un volun-
tari, que parla català fluidament,
i un aprenent, que en té coneixe-
ments bàsics. Si ens centrem en
Santa Coloma, se’n comptabilitzen
250 anualment, i en el global del
programa, des del 2003 s’han
registrat més de 170.000 parelles
lingüístiques. 

No és l’única manera de po-
tenciar el català als barris i als mu-
nicipis. “En indrets com Ciutat
Meridiana o la Mina hi ha moltes
organitzacions socials i culturals,
i treballem amb elles perquè visi-
bilitzin el català”, explica Planas.
Aquesta mena d’organitzacions
són fonamentals, perquè generen
teixit social. “Les entitats funcio-
nen com una xarxa de socialitza-
ció del català... L’acollida lingüís-
tica ha de ser una tasca de tota la
societat i no només de l’adminis-
tració”, remarca Ubach.

De la mateixa manera, hi ha
espais com les sortides de les es-
coles o les activitats no formals que
es fan dins de les aules que tam-
bé són bons per fomentar el català.
“Sobretot treballem amb les ma-
res, que són les que porten els fills
a l’escola, i aprofitem quan els
nens surten per fer tallers d’ora-

litat amb elles”, explica Planas.
“Així poden entendre la docu-
mentació de l’escola o poden aju-
dar els seus fills amb els deures”,
afegeix. A més, la plataforma ofe-
reix tallers de rap en català. “Ra-
pers com Nel·lo C són un referent
per als alumnes”, diu Planas.

UN MÓN DIGITAL EN CATALÀ
Fins i tot amb iniciatives fortes
com les citades, però, el català en-
cara té mancances. Sovint es diu
que la guerra de la llengua al
món virtual és difícil de guanyar,
però el cert és que hi ha molts
creadors o artistes en català que
triomfen. L’exemple recent més
clar és el del grup The Tyets, que
a Spotify té més d’un milió d’oients
mensuals. No són els únics amb
xifres impactants. Oques Grasses
en té quasi 460.000, Txarango
394.000 i Julieta gairebé 210.000.
Podrien semblar pocs oients, però
cal tenir en compte que la comu-
nitat catalanoparlant ascendeix als
10 milions de persones. 

Tot això per no parlar de l’e-
cosistema de creadors de contin-
guts que està naixent al territori.
Albert Lloreta és l’impulsor de La
Fera, un projecte que vol poten-
ciar els creadors en català a pla-
taformes com YouTube, TikTok o
Twitch. L’optimisme amb què

“No és que les persones
nouvingudes no
vulguin aprendre la
llengua catalana, sinó
que moltes vegades 
no poden fer-ho per la
seva precària situació
econòmica”

veu el futur és contagiós. “No ens
hem de llepar les ferides i ser
pessimistes, perquè qui voldria
participar d’una llengua que s’es-
tà morint?”, es pregunta. Amb
aquesta idea al cap va iniciar el seu
projecte. “Vam veure que hi havia
un boom de creadors, però no hi
havia un boom paral·lel de públic
ni una infraestructura que finan-
cés els projectes”, relata.

Encara més optimisme: “A di-
ferència del català, el sector en
castellà està extremadament sa-
turat, i això obre un ventall enor-
me de possibilitats”. Tanmateix,
Lloreta reconeix que en català
també hi ha certa “saturació d’a-
mics que queden per xerrar i fan
un pòdcast”. No obstant això,
confia que la dinàmica canviarà
i que el públic acabarà anant als
productes en la llengua pròpia.
“Els catalans hem consumit con-
tinguts en català des de sempre,
i és impossible que ens hàgim tor-
nat bojos i que ara no vulguem
veure o escoltar productes en ca-
talà”, afirma. 

L’oferta de productes audio-
visuals, que enumera el cofunda-
dor i exmembre de Canal Malaia
Arnau Rius, dona la raó a Llore-
ta i al seu optimisme. “Nanos que
abans triaven el castellà perquè no
tenien referents ara trien la seva

llengua perquè veuen que hi ha un
ecosistema amb gent com la Ju-
liana, l’Aroca, la Laura Grau, la Ca-
brafotuda, l’Alberto Gadel, la
Gal·la Castelltort, el Marc Lesan,
la Noelia Karanezi, el Jan Raich,
Can Putades...”, diu. 

Molts d’aquests creadors van
sorgir dels projectes Canal Mala-
ia o Creadors.tv fa pocs anys.
Amb tot, l’impuls definitiu dels
continguts en català el pot donar
l’arrelament que està tenint Tik-
Tok. “Aquesta xarxa té un sistema
algorítmic molt més visibilitzador
de la diversitat cultural, perquè
empra la lògica xinesa d’aconten-
tar usuaris de qualsevol dialecte
del xinès”, explica Rius. L’algorit-
me ha canviat el joc i, segons ell,
fins i tot la Corporació Catalana de
Mitjans Audiovisuals “s’ha vist
forçada a posar-se les piles”.  Al-
hora, comencen a aparèixer pa-
trocinis potents dins de l’escena,
com per exemple Estrella Damm. 

Tot això fa bona la sentència de
Lloreta que qualsevol amic del ca-
talà hauria de tatuar-se: “Tenim
una cosa poderosa que no pot es-
tar engabiada”.

“Els catalans hem
consumit continguts en
català des de sempre, i
és impossible que ens
hàgim tornat bojos i
que ara no vulguem
veure o escoltar
productes en català”

Quantes vegades, en veure algú nouvingut que
té el xinès o l'urdú com a llengua materna, li parlem

en castellà en lloc de fer-ho en català?

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre



Especial llengua catalana

FORMACIÓ4El Consorci per a la
Normalització Lingüística ha
posat aquest setembre a dispo-
sició dels alumnes 1.300 cursos
i més de 29.000 places per
aprendre o perfeccionar el cata-
là. Com sempre, l’oferta forma-
tiva comprèn tots els nivells de
coneixement i contempla la pos-
sibilitat d’estudiar presencial-
ment en algun dels 22 centres
disponibles o bé en línia, per tal
d’adaptar-se a les necessitats de
l’alumnat interessat a millorar el
seu nivell de català.  

El Consorci és un ens del sec-
tor públic format per la Gene-
ralitat de Catalunya i 137 admi-
nistracions públiques, entre les
quals hi ha ajuntaments, consells
comarcals i diputacions, que té
l'objectiu de facilitar el coneixe-
ment i l'ús del català a la pobla-
ció adulta i la promoció territo-
rial de la llengua. Tota la infor-

mació sobre els cursos i les acti-
vitats de l’entitat es poden con-
sultar regularment a la pàgina
web www.cpnl.cat. 

BONES VALORACIONS
Els cursos de català estan molt
ben valorats pels alumnes, com
es fa evident en els resultats de
les enquestes de satisfacció als
estudiants. Al final de cada tri-
mestre, tot l’alumnat té l'opció
de respondre una enquesta de
satisfacció, i el curs passat una
mitjana de 12.000 persones
cada trimestre van valorar els
cursos amb una nota de 8,95 so-
bre 10. En concret, els resultats
de les enquestes als alumnes del
tercer trimestre van mostrar
una valoració global mitjana
dels cursos d'un 8,97 sobre 10,
la mateixa que el segon trimes-
tre i set centèsimes per sobre
dels resultats del primer. 

A més, els estudiants van
valorar molt especialment l’a-
companyament dels docents al
llarg del curs, amb un 9,17, i l'a-
prenentatge obtingut en relació
amb les seves expectatives ini-
cials, amb un 8,97. 

CURSOS ÚTILS
Un altre dels aspectes destacats
pels estudiants és la utilitat dels
cursos, és a dir, si els continguts
els han ajudat a parlar més en ca-
talà fora de l’aula, i en aquest cas
la nota és d’un 8,52. També fan
èmfasi en la pràctica de la llen-
gua oral i l’escrita, amb un 8,8 i
un 8,87, respectivament.

Finalment, l’alumnat valora
molt positivament, amb un 8,93
de mitjana al llarg del curs, l’a-
dequació de les modalitats de
cursos que ofereix el Consorci,
presencials i en línia, a la seva
manera d’aprendre.

1.300cursos imésde29.000
placesperaprendre català

» Els cursos es poden seguir en modalitat presencial o en línia
» Els alumnes valoren molt positivament la utilitat dels continguts 

Noves mesures per ampliar 
la població lectora habitual

LECTURA4El Pla Nacional del
Llibre i la Lectura és una pro-
posta del Govern per fomentar
l’hàbit lector i contribuir a l’in-
crement dels índexs de lectura,
especialment en català. Per acon-
seguir-ho, s’han posat en marxa
73 noves mesures i un pressu-
post de 58 milions d’euros. Els
objectius del Pla són que l’any
2030 el 76% de la població lle-
geixi llibres almenys una vegada
al trimestre, en comparació amb
el 2022, quan ho feia un 70,7%.
També que el 65% ho faci alme-
nys un cop a la setmana, un
60,35% el 2022, i que el 40% de
la població ho faci en llengua ca-
talana, un 34,5% el 2022.

Entre les diverses accions
incloses al Pla figuren el fo-
ment dels plans locals i comar-
cals de lectura, el programa
Nascuts per llegir, que implica
pediatres, llevadores, bibliote-
ques i entitats de promoció de la
literatura infantil i juvenil, o el
Pla de millora de les biblioteques
escolars de Catalunya. També
campanyes per recuperar la im-
portància de la narració oral i la
lectura en veu alta i per pro-
moure el foment del llibre i la
lectura a l’espai públic i als mit-
jans de comunicació.  

El Pla preveu una forta in-
versió en continguts, amb me-
sures com el foment de la crea-
ció de la literatura infantil i ju-
venil en català al canal SX3de la
Corporació Catalana de Mitjans
Audiovisuals o l’increment de la
dotació de les beques per a la
creació literària i els ajuts a edi-
tors per a la promoció del llibre
en català i occità. 

El desenvolupament de la
Casa de les Lletres com a espai
aglutinador de les entitats de la
creació literària i de l’Observatori
de la Cultura també han de con-
tribuir a la causa. 

Sobre una puntuació de 10, la valoració mitjana dels cursos és de 8,95. Foto: Generalitat

Més recursos per fomentar la
llengua catalana a les escoles 

EDUCACIÓ4El 6 de setembre va
començar el nou curs escolar, du-
rant el qual la majoria dels cen-
tres ja disposaran de les noves ei-
nes que el Govern ha posat a dis-
posició de les escoles i dels ins-
tituts amb l’objectiu de fomentar
l’ús de la llengua catalana. Les
més destacades són el Pla pilot de
millora de les biblioteques esco-
lars per fomentar l’hàbit lector i
la lectura en català, que inclou
cinquanta centres, així com un
paquet de mesures per millorar
la comprensió lectora i les ma-
temàtiques, entre altres. 

Però aquest setembre ha ar-
rencat també la primera fase
del Programa de residència ini-
cial docent Sensei, pensat per
acompanyar el professorat novell
i ajudar-lo a aconseguir els seus
objectius. Durant aquest curs i el
vinent, 186 mestres es converti-
ran en mentors en els cinquan-
ta-cinc centres educatius que
estan participant en el projecte. 

En paral·lel, un total de 800
centres es formaran en els tallers
ULAE d’usos lingüístics en l’àm-
bit educatiu per millorar les se-
ves competències. 

Bonificacions a l’àmbit
judicial per impulsar el català
JUSTÍCIA4Des d’aquesta tar-
dor, els advocats d’ofici que
presentin els seus escrits en ca-
talà disposaran d’una bonifi-
cació de 25 euros per escrit,
cinc euros més del que podien
cobrar fins ara. L’increment és
una mesura aprovada pel Go-
vern amb l’objectiu de fomentar
el català entre els professionals
que presten serveis de justícia
gratuïta a Catalunya. 

Aquesta iniciativa es va posar
en marxa el 2017, d’acord amb el
Consell dels Il·lustres Col·legis de
l’Advocacia de Catalunya, i des
de llavors s’ha anat incrementant
dels 14 euros fins al 25 actuals,
un augment del 78,5%.

En la mateixa línia, el Govern
ha renovat la subscripció del
Conveni entre la Generalitat  i el
Consell General del Poder Judi-
cial en matèria d’acreditació de
coneixement i formació en llen-
gua catalana per valorar el mè-
rit lingüístic als concursos de jut-
ges i magistrats.

L’ús del català a les actua-
cions dels advocats i advocades
del torn d’ofici i assistència al de-
tingut va créixer un 43% l’any
2022. En xifres absolutes, re-
presenten 10.726 actuacions res-
pecte a les 7.483 del 2021, any en
què es va reprendre el Pla de fo-
ment de la llengua catalana a
l’àmbit de la justícia.

La consellera Anna Simó, en una imatge d'arxiu. Foto: ACN

Foto: Generalitat

Foto: Pexels

UNA LLENGUA DE TOTS
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SUCCESSOS4Una jutgessa ha
condemnat a 11 anys de presó
l’home que el març de 2021 va
apunyalar mortalment un amic
seu al domicili d’Olesa de Mont-
serrat. A més, haurà d’indem-
nitzar amb 100.000 euros els
dos fills de la víctima i amb
58.000 la seva mare.

Al condemnat se li atribueix
un delicte d’assassinat amb tra-
ïdoria amb els atenuants d’em-
briaguesa i trobar-se sota els

efectes de les drogues. Els fets
van passar el 13 de març de
2021, quan l’acusat es trobava
a casa bevent amb la seva ex-
parella i la víctima. Els dos ho-
mes es van discutir perquè, se-
gons l’agressor, la víctima es di-
rigia a la noia “amb excessiva
familiaritat”. 

La topada va acabar amb
una ganivetada a l’espatlla es-
querra que li va perforar el pul-
mó i que resultaria mortal.

CULTURA4La 16a edició de la
tradicional Festa dels Mique-
lets tindrà lloc enguany el cap de
setmana del 6 al 8 d’octubre. La
celebració transporta els visi-
tants a reviure els fets ocorreguts
a Olesa de Montserrat durant la
Guerra de Successió (1705-1714).
De fet, es tracta d’un esdeveni-
ment reconegut com una de les
festes de recreació històrica més
importants del país.

L’objectiu d’aquest any és
potenciar especialment les dues
propostes més ben valorades,
com són les recreacions teatrals
i les visites guiades. A més, no
faltaran les sorpreses de la mà
d’activitats familiars i una ofer-
ta gastronòmica per a tots els
gustos. Adrià Carreras, presi-
dent de l’Associació Cultural La
Festa dels Miquelets, ha decla-
rat que la junta està posant tots
els seus esforços per fer d’a-
questa “la millor edició”.

Així mateix, els visitants tin-

dran l’oportunitat de gaudir del
doble de visites guiades, acom-
panyades de petites dramatit-
zacions. Els actes, que compten
amb un guió totalment renovat
des de l’any passat, permeten a
l’espectador comprendre la re-
alitat que es vivia durant aquells
dies a Olesa de Montserrat.

Altres activitats que s’han
consolidat i que es repetiran són,
per exemple, la representació

del Consell de Guerra, la gran ba-
talla i els campaments. A banda
dels grups de recreació més des-
tacats del país, també n’hi haurà
d’internacionals, provinents del
Rosselló i la República Txeca.

I com no podia ser d’una altra
manera, tampoc faltarà el sopar
popular de dissabte. Enguany
acompanyat per l’entreteniment
musical del grup Fetus i el seu
punk rock amb sons tradicionals. 

Festa dels Miquelets. Foto: Ajuntament d’Olesa de Montserrat

La Festa dels Miquelets
impulsa les recreacions teatrals

Condemnat a 11 anys de
presó per matar el seu amic

Treball | Nous cursos gratuïts d’ocupació a la tardor
L’Ajuntament impulsa diferents cursos de formació ocupacional per als pròxims 
mesos. Des de xarxes socials fins al sector d’educació o lleure, entre d’altres. Les 

persones interessades es poden inscriure trucant al 937.780.050, amb extensió 3600.

Els fets van tenir lloc el març del 2021. Foto: Arxiu

SOCIETAT4La residència gerià-
trica Canigó d’Abrera ha fet 25
anys. Situada al carrer Menorca,
va obrir les portes el 1998 amb
instal·lacions modernes, ade-
quades i pensades per al confort
de les persones grans. En el seu
moment, l’Ajuntament d’Abre-
ra va cedir els terrenys per la
construcció de l’edifici. El 22
de setembre es va celebrar l’a-
niversari amb els avis, l’equip i
els representants polítics.

Actualment, el centre comp-
ta amb 79 places de residència, de
les quals 60 són públiques, i 50 pel
centre de dia, on 30 d’elles són pri-
vades. Durant els 25 anys, l’ofer-
ta ha crescut, sobretot pel que fa
al centre de dia, on van començar
amb la meitat de les places.

Sobre l’aniversari, Fermín
Aznar, director de la Residència
Canigó va expressar que volien
celebrar-lo “amb totes les per-
sones que han contribuït i col·la-
boren a fer que la residència si-
gui el centre de referència per la
gent gran del Baix Nord”. 

A més, Aznar també va tenir
un pensament per als mesos del
confinament: “És un dia per do-
nar les gràcies als professionals
que ens han donat suport i van es-
tar al nostre costat durant l’èpo-
ca més difícil de la pandèmia”.

L’alcalde Jesús Naharro, que

també va assistir a l’acte, va dir
que “és un gran projecte liderat
per grans professionals, que a
més són grans persones”. “Des de
l’Ajuntament continuarem im-
pulsant aquest i altres projectes en
col·laboració amb la xarxa d’a-
tenció a la gent gran”, va afegir.

Celebració dels 25 anys de la residència Canigó. Foto: Ajuntament Abrera

La residència de gent gran
Canigó celebra els 25 anys

Abrera

CIUTADANIA4Fins al 8 d’oc-
tubre estarà obert el període de
votacions telemàtiques dels Pres-
supostos Participatius 2022-
2024, on es decideix en què
s’inverteixen 300.000 euros. Hi
pot participar qualsevol abrerenc
a partir dels 16 anys.

De les trenta-set propostes
fetes pels veïns, catorze han pas-
sat a la fase de votació. D’entre
aquestes, els participants po-
dran escollir-ne fins a tres.

Entre les diferents opcions
que es poden votar, hi ha la pro-

posta de la creació d’un pulmó
verd al patí de l’escola Ernest
Lluch, la instal·lació de panells in-
formatius sobre el càncer o l’a-
dequació de l’aula informàtica po-
livalent al Casal de la Gent Gran.

A més, també hi ha altres
propostes pensades en l’adequa-
ció del mobiliari urbà, com ara un
nou accés per a vianants al camp
de futbol municipal, la millora de
l’accessibilitat de les voreres o la
creació d’un accés per a persones
amb mobilitat reduïda a la ter-
rassa del Casal de la Gent Gran.

Els veïns poden votar 14 idees
del pressupost participatiu

Exterior de Ajuntament d’Abrera. Foto: Arxiu

Solidaritat |3.500 euros per a les víctimes del terratrèmol al  Marroc
L’Ajuntament d’Abrera ha fet una donació de 3.500 euros a la Creu Roja per ajudar les víctimes 
del terratrèmol al Marroc. A més, des del consistori s’han posat en contacte amb la comunitat
musulmana del municipi per mostrar el seu suport i oferir la seva col·laboració. 
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POLÍTICA4El Ple Municipal de
Collbató ha aprovat la seva sor-
tida de l’Associació de Municipis
per la Independència (AMI), de
la qual formava part des del
2011. A favor de la retirada de
l’AMI hi han votat els socialistes
i Collbatots, del govern local, i el
PP, de l’oposició. ERC i Junts, en
canvi, hi han  votat en contra.

L’alcaldessa socialista Gem-
ma Rodríguez va argumentar
que els motius de la renúncia de
Collbató com a membre de l’A-
MI són “garantir la neutralitat
del consistori i no destinar diners
públics a cap opció política”.

Davant les crítiques per part
de l’oposició, des de  Collbatots,
van assenyalar que “l’AMI no és
una associació pel dret a decidir.
L’objectiu, que es pot trobar al-
seu web, és exclusivament la
independència de Catalunya”.

Per la seva banda, l’exalcal-
de Miquel Solà, portaveu d’ERC,
va voler recordar que el 2011 va
haver-hi regidors socialistes que
van votar a favor d’adherir-se a

l’AMI. A més, va lamentar que el
grup de Collbatots es podria ha-
ver abstingut en comptes de vo-
tar-hi en contra. “Us esteu mu-
llant”, va assegurar Solà.

El Ple Municipal va tenir lloc
el 28 de setembre, a les portes de
la commemoració de l’1 d’octubre

i dues setmanes i escaig després
de l’11 de setembre. Precisament,
amb motiu de la Diada diferents
partits van publicar comunicats
a les xarxes perquè les associa-
cions sobiranistes van estar ex-
closes de l’acte institucional or-
ganitzat per l’Ajuntament.

Sala Portals de Collbató. Foto: Ajuntament de Collbató

Collbató surt de l’Associació de
Municipis per la Independència

TECNOLOGIA4‘NasApp’ és la
nova aplicació perquè la ciuta-
dania faci control i seguiment
per notificar els episodis de mala
olor de l’abocador de Can Mata.

La plataforma neix en res-
posta al compromís adoptat a la
Comissió de seguiment i control
de l’abocador de Can Mata i l’E-
coparc. Les incidències per mala
olor es poden registrar des dels
cinc municipis al voltant de l’a-
bocador. És a dir, Esparreguera,
Collbató, Hostalets de Pierola,
Piera i Masquefa.

L’objectiu de l’aplicació és
unificar totes les notificacions en
un sol canal de comunicació,
prendre mesures correctores
per minimitzar els episodis de
mala olor i comptar amb regis-
tres que permetin imposar san-
cions econòmiques.

Al cap i a la fi, amb la gestió de
les dades s’obté un indicador fia-
ble de la magnitud de l’afectació
real dels ciutadans per la pudor. 

L’aplicació ‘NasApp’ està dis-
ponible a Android i iOS i és de
lliure descàrrega.

Una ‘app’ per informar sobre 
les males olors a Can Mata

Aplicació ‘NasApp’. Foto: Ajuntament de Collbató

Trànsit | Tancat l’accés a les Coves per una esllavissada
A causa de l’episodi de pluges de mitjans de setembre, una esllavissada de roques va deixar
impracticable les carreteres d’accés a les Coves de Montserrat de Collbató. Va haver-hi
danys a l’asfalt i als murs de seguretat. La reparació ha durat més de dues setmanes.

POLÍTICA4El Ple del setembre
va tombar una proposta de mo-
ció del PP per rebutjar qualsevol
tramitació d’una llei d’amnistia,
tal com s’estaria negociant entre
el PSOE i Sumar i els partits in-
dependentistes, Junts i ERC,
per poder investir Pedro Sánchez
com a president del govern. 

El text dels populars va rebre
el rebuig de tota la resta de for-
macions. Per la seva banda, el re-
gidor de Vox, Francisco Aguilar,

va excusar la seva assistència al
Ple per motius de salut. 

Jordi Mestres, portaveu de
Junts, va dir que l’amnistia és và-
lida en l’ordenament jurídic,
mentre que els comuns van acu-
sar el PP d’utilitzar el model
territorial com a “arma política”.
Daniel Farriols, portaveu del
PSC, va assenyalar que la moció
és d’interès supramunicipal i
que el Ple no és el millor lloc per
debatre una qüestió així. 

El juliol de 2003 va morir l’actriu
Lola Lizaran, una esparregueri-
na amb una gran devoció pel tea-
tre i el seu poble. Mesos més tard
del seu traspàs, el mateix any, va
néixer el Festival Lola, que tenia
l’essència inicial de “donar suport
als nous talents, com el que feia
la Lola, que els ajudava i els as-
sessorava”, explica Gerard Bi-
degain, director del festival. 

Vint-i-una edicions i 20 anys
més tard, el Festival Lola s’aco-
miada, amb el gust amarg d’haver
de dir adeu, però amb la satisfac-
ció d’haver fet bé les coses i d’ho-
menatjar un cop més la gran Lola
Lizaran. Enguany, totes les re-
presentacions es faran al Teatret,
un espai que la Lizaran va apa-
drinar. De fet, entre les produc-
cions pròpies hi ha El màgic d’Oz,

que és l’última funció que va fer
l’actriu. Aquest cop, la company-
ia Trama Teatre la readapta pel
nou format, que es farà de l’1 al 3
de desembre. Altres propostes
són 7 parells de peus, Proyecto
Don Juan o la Seducción del
Siervo o No hi ha fills innocents,
amb textos de Pasolini, que es va
estrenar el cap de setmana passat.

Així mateix, un dels plats forts
que permetrà acomiadar el festi-

val com es mereix és el col·loqui
L’Àvia Lola on companyes i fa-
miliars posaran en comú vivències
amb l’actriu. Un últim homenat-
ge per tancar el cicle. Es farà di-
vendres 10 de novembre a l’Au-
ditori de l’Escola Puig. 

Sobre el final del Festival Lola,
el director expressa: “Nosaltres po-
dem haver fallat, les institucions
també, però el públic hi ha sigut
sempre, i això és meravellós”. 

Cartell del Festival Lola 2023. Il·lustració: Oriol Malet

El Festival Lola diu adeu amb 
un últim homenatge a Lizaran

Mar Sifre
ESPARREGUERA

El Ple rebutja una moció 
del PP contra l’amnistia

Imatge del Ple. Foto: Ajuntament Esparreguera

Collbató

Circ | El Festival La Palanca tanca una tercera edició d’èxit
La tercera edició de La Palanca, el Festival de Circ Contemporani d'Esparreguera 

va tancar el passat 1 d’octubre amb més de 5.150 espectadors. La xifra suposa
incrementar el volum de públic en un 47% respecte de les dades de l'any passat. 
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Esports

Hi ha petits escrits, novel·les o
projectes de qualsevol mena que,
per infinites circumstàncies, es
queden durant un temps en un
calaix, un disc dur o en la ment.
Alguns no arribaran mai a veu-
re la llum i altres, com és el cas
de la Super Copa, simplement
s’ajornen. “Enteníem que du-
rant la pandèmia no podíem
crear aquesta nova competició.
Sense la covid-19, segurament
l’hauríem presentat la tempora-
da 2021-2022. O, almenys,
aquesta era la nostra idea”, con-
fessa Ferran Aril (La Seu d’Urgell,
1956), president de la Federació
Catalana de Basquetbol (FCBQ).

La Super Copa, que en el cas
de la femenina està entre Lliga
Femenina 2 i Copa Catalunya i en
el de la masculina, entre Lliga
EBA i Copa, ha acabat naixent
durant el Centenari de la Fede-
ració i després de tres anys de coc-
ció. “Volíem organitzar un cam-
pionat amb els 14 millors equips
masculins i femenins que fos la
punta de la piràmide de les nos-
tres competicions, i fer-ho amb la
veu i les opinions dels clubs.
Amb la seva complicitat”, amplia.

A mitjan passada temporada
es van reunir amb les entitats que
tenien opcions de poder disputar
el torneig aquest curs. “Com us
imagineu i voleu que sigui la
nova competició?” o “Quines
creieu que són les vostres ne-
cessitats?” van ser algunes de les
preguntes que van provocar una
pluja d’idees molt profitosa.

Els clubs, per exemple, han
volgut que hi hagi quatre i no tres
auxiliars de taula, i aquest quart
serà designat per la Federació, i
com es pot llegir en les bases de
la competició, “està format es-
pecíficament per a la introducció
de dades estadístiques del partit”.
Resulta un cost extra per als
equips, que han volgut “unificar
criteris en l’estadística”. Les en-
titats també volien, com així serà,
que l’equip campió de la fase re-
gular, després de 26 jornades, tin-
gui més premi esportiu: “El cam-
pió de la fase regular de la Super
Copa femenina accedirà directa-
ment a la fase d’ascens a Lliga Fe-
menina 2 i el de la masculina serà
ja nou equip de Lliga EBA”.

El segon, tercer, quart i cinquè
classificats de la Super Copa fe-
menina es jugaran la segona pla-
ça de la fase d’ascens en una Fi-
nal a Quatre, que fins ara era el
format que decidia els dos bitllets.
Mentre que en la competició mas-
culina també es disputarà una Fi-
nal a Quatre, que, en funció dels
resultats de la Final a Quatre i de
la normativa de la FEB, podria do-
nar lloc a més places a Lliga EBA.

ELS DESCENSOS 
Tant en la Super Copa femeni-
na com de la masculina, els úl-
tims quatre últims classificats de
la fase regular perdran la cate-
goria, i podrien ser-ne més si el
nombre d’equips descendits de
Lliga Femenina 2 o Lliga EBA
no permetessin que pugessin
dos clubs de Copa Catalunya a
la nova competició.

Lluny queda la situació durant
la pandèmia, en què a Copa Ca-
talunya no hi va haver descensos,

però sí ascensos, i Copa va créi-
xer molt en equips. Tant que la
masculina va arribar a tenir tres
grups i la femenina, dos. “Una si-
tuació que va fer encara més im-
portant crear la nova Super Copa,
perquè a Copa hi havia molta di-
ferència de nivell entre alguns
equips”, exposa l’entrevistat.

Es crearà una comissió de se-
guiment de la nova competició,
formada per quatre represen-
tants dels clubs de Super Copa
(dos de la masculina i dos de la fe-
menina), i que seran triats per les
mateixes entitats, i dos o tres de
la Federació Catalana de Bas-
quetbol. La comissió de seguiment
es reunirà cada mes o mes i mig.
Quan sigui necessari, es convocarà
a totes les entitats participants.

Segur que en aquestes re-
unions de seguiment un dels te-
mes estrella serà una de les grans
apostes de la Super Copa: la re-

transmissió televisiva de tots els
partits. Una aposta per visibilitzar
la competició i facilitar que tots els
clubs tinguin accés a veure els
matxs dels rivals. “Entenc que al
principi no serà fàcil perquè hi ha
entitats que no hi estaven acos-
tumats o no ho havien fet mai, i
ningú neix ensenyat. A més, ca-
dascú té les seves circumstàncies.
Qui jugui en una instal·lació mu-
nicipal segurament tindrà condi-
cionants diferents de qui tingui
pavelló propi. El cas és, a poc a
poc, caldrà complir uns mínims
en la retransmissió”, descriu Aril.

Les retransmissions han de ser
en català, respectar els valors de
l’esport, afavorir la neutralitat o
utilitzar llenguatge inclusiu. “Es-
perem que quan s’acabi la primera
volta [just després se celebrarà un
All Star masculí i femení] estigu-
em en una situació molt propera
al que busquem”, desitja Aril.

Amb el CB Granollers-Sese
(55-51), a les 17.30 hores del
passat 16 de setembre, es va do-
nar el tret de sortida a la prime-
ra edició de la Super Copa fe-
menina, que també està forma-
da per AB Premià, Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià, CB Igualada,
CB Roser, CB Prat, CBF Cerda-
nyola, CEJ l’Hospitalet, Club
Bàsquet Samà Vilanova, Draft
Gramenet, Joventut Les Corts,
Manresa CBF i TGN Bàsquet.
Mentre que amb un horari molt
menys habitual (a les 15.45 ho-
res) es va encetar, el passat 23 de
setembre, la competició mascu-
lina, amb un JAC Sants-UE Sant
Cugat (61-53). Els altres 12 equi-
ps que la conformen són Bàsquet
Manresa B, CB Esparreguera,
Club Bàsquet Unificat Lloret,
Círcol Badalona, CB IPSI, CN Sa-
badell, CB Cerdanyola, CB Ri-
pollet, FC Martinenc Bàsquet, El
Masnou Basquetbol, Nou Bàs-
quet Olesa i UE Barberà.

L’aparició de la Super Copa
ha fet que la Tercera Catalana
passi a denominar-se Primera
Territorial. L’estructura d’as-
censos no canviarà i els millors
continuaran pujant a Segona
Catalana. El fet que els grups si-
guin de Barcelona, Lleida, Giro-
na i Tarragona “abaratirà costos
als clubs en els desplaçaments”.

“Segur que hi haurà detalls
i problemes que haurem de so-
lucionar sobre la marxa, i pot-
ser també sorgiran nous ca-
mins. Em dona una confiança
absoluta anar acompanyat dels
clubs per remar amb il·lusió i en
la mateixa direcció perquè la Su-
per Copa creixi i creixi”, com-
parteix, convençut, Aril.

Toni Delgado
ESPARREGUERA

La Super Copa és de consens
» El CB Esparreguera i el Nou Bàsquet Olesa disputen la nova competició de la Federació Catalana
» “Em dona una confiança absoluta anar acompanyat dels clubs“, celebra Ferran Aril, el president

Ferran Aril, durant la presentació de la Super Copa. Foto: M.A. Chazo/ FCBQ

Futbol sala | El Club Sala 5 de Martorell rep el Colo Colo Zaragoza 
El conjunt d’Adri Sánchez rebrà el pròxim dissabte 7 d’octubre el Colo Colo Zaragoza, en partit

corresponent a la tercera jornada de Segona Divisió. El Club Sala 5 de Martorell hi arribarà
després de la derrota per 4-3 contra l’CD UMA Antequera del passat 30 de setembre. 



15 | 

La dona fantasma gira al voltant de qua-
tre mestres a finals dels anys setanta. Por-
ten una vida intensa i melancòlica, mar-
cada per la cura dels pares i dels fills, pels
desenganys amorosos i pels desafia-
ments que els provoquen les seves alum-
nes. L’extraordinari irromp en aquesta quo-
tidianitat esglaiadora: una dona fantasma.

Al Teatre Romea de Barcelona.

Teatre

La dona fantasma
T de Teatre

Suelta (Halley Records) és el segon disc de
Meritxell Neddermann, que va debutar el
2020 amb In the backyard of the castle (Ha-
lley Records). “Em sento més juganera
amb la música, però en aquest disc he in-
tentat fer lletres més endreçades i com-
pactes”, ha explicat en una entrevista a
l’ACN, en què també ha reconegut que fer
de pianista per a Jorge Drexler l’ha inspirat.

Música

L’Ara i l’Edu són amants des de fa una dè-
cada, des que eren una actriu i un gu-
ionista novells. Al marge de les seves re-
lacions “oficials”, sempre troben un mo-
ment per estar junts, un oasi en les seves
vides. Després d’un any sense veure’s, es
retroben en un festival de cinema, però
ni tan sols aquesta treva està lliure de les
mentides i nostàlgies de la vida real.

Pelis i sèries

Tregua(s)
Mario Hernández

Suelta
Meritxell Neddermann

Antonio López
La Fundació Catalunya La Pedrera va inaugurar el passat 22
de setembre la primera mostra monogràfica i retrospectiva
que s’ha fet mai a Barcelona d’Antonio López (Tomelloso,

Ciudad Real, 1936). L’exposició repassa la trajectòria d’aquest
pintor i escultor realista, amb una selecció d’una vuitantena
d’obres que inclouen pintures, dibuixos i escultures proce-
dents de diferents col·leccions públiques i privades. La mos-
tra, que es podrà visitar fins al 14 de gener del 2024, aplega
setanta anys de producció artística, amb un gran protago-
nisme de paisatges, interiors domèstics o figures humanes.

S H A K I R AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Al doctor Narcís Bardalet se’l coneix com
el “confident de la mort” o “l’home que par-
la amb els morts”. Entre els milers de ca-
sos de la seva carrera com a forense, ha
fet l’autòpsia retrospectiva de Jesucrist, ha
embalsamat Dalí i l’ha enterrat tres cops,
i ha tingut sobre la taula d’autòpsies una
suposada mòmia egípcia. Ara narra les se-
ves memòries de la mà de Tura Soler.

Llibres

Rigor mortis
Tura Soler

|Harvest Moon
A Harvest Moon: The Winds of Anthos hauràs de salvar una terra arrasada per un
volcà i fer reviure la seva deessa. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S. 
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Viuen línia

“Dicen por ahí que no hay mal que más de cien años
dura, pero ahí sigue mi exsuegro que no pisa sepul-
tura”. Aquests versos d’El Jefe, la nova cançó de

Shakira (Barranquilla, Colòmbia, 1977), han fet po-
sar-se les mans al cap a més d’un. Per si se us esca-
pa la metàfora, us l’expliquem: la cantant colom-
biana considera que el pare d’en Piqué ja es po-

dria anar morint. L’artista continua publicant can-
çons que són dards contra l’exjugador del Barça, la
seva família i la seva nova parella, una estratègia
que els seus fans han celebrat, però que també li
ha portat crítiques. Segurament aquest últim cas
ha estat el més polèmic, ja que, no ho oblidem, el
pare de Gerard Piqué és l’avi dels seus fills, Milan i
Sasha. Mentrestant, els problemes de la cantant

amb Hisenda (que també han aparegut a les seves
cançons, per cert) continuen. Ara la Fiscalia l’ha
acusat de defraudar 6,6 milions d’euros més.

Famosos

Ser una cantant exitosa des de fa 30 anys
La seva carrera va començar als 90 i no ha parat de créixer

Incloure un dard al pare de Piqué en un tema
La cantant ha recordat amargament el seu exsogre a ‘El Jefe’

Molta gent creu que s’ha passat de frenada
Tot i que els seus fans continuen sent-li fidel i li mostren suport
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